
محمد محمدی: سال ۶۲ است، بهمن ۶۲؛ اوضاع  جنگ تعریفی 
ندارد. چند عملیات انجام شده اما فرماندهان راضی نیستند. 
صدام با بعثی های تا دندان مسلح در سویی و ما با کلاشنیکف 

در سوی دیگر. 
آنه��ا با چتری از س��لاح و حمایت های ریز و درش��ت از 
جانب ابرقدرت ها می تازند و برادران ما با دست خالی مقاومت 
می کنند. شهید می شوند و...  در این میان شیرمردی یکباره 
ورق را برگرداند؛ مهدی زین الدین. مهدی زین الدین و لشکر 
17 آمده بودند با یک طرح پیچیده و سخت کاری کنند که 
صدام با تمام حامیانش، ملتمسانه شکست را بپذیرد و تقاضای 
مذاکره کند. زین الدین و دوستانش در لشکر 17، بعد از بررسی 
و آماده کردن طرح و نقشه ای پیچیده، آمدند تا  در نوروز ۶۳ 
به مردم کشورشان مژده یک پیروزی بزرگ بدهند و دوباره 
جانی نو در کالبد مردم بدمند. اوایل بهمن بود و بوی انقلاب 
حتی در دشت های جنوب و غرب هم پیچیده بود. صدای امام 
را می شد حتی در سکوت خرابه های قصر شیرین هم شنید و 
آذین بندی های سالگرد پیروزی انقلاب را هم می شد دید.  همه 
چیز انگار داشت به مهدی التماس می کرد که او و همرزمانش 
پیروز شوند. انگار  دشت و کوه و روزگار هم نفس شان در سینه 
حبس شده بود تا ببینند مهدی و لشکرش دوباره چون مختار، 
منتقم هزاران لاله ای می شوند  که در دشت خون روییده اند؟ 
 مهدی زین الدین از سویی باید طرح عملیات و شناسایی 
پیچیده ای را سامان می داد و از سوی دیگر هم  باید خانواده اش 

را به پشت جبهه می برد. باید برای هر ۲ تدبیر می کرد. 
تدبیر برای شروع عملیاتی بزرگ اما بی سلاح، آن هم در 
شرایطی که حتی نیروهایش متخصص و آموزش دیده نیستند 

و هر کدام  از گوشه ای به قصد دفاع از کشور آمده اند.
آموزش آنها یک س��ال زمان می خواه��د اما مهدی مرد 
روزهای سخت و کارهای غریب است. برای اینکه کار زودتر 
شروع شود، خود وظیفه آموزش را به عهده می گیرد؛ آموزشی 
تمام و کمال در یک ماه. تا از آن پس قله زندگی شهید مهدی 
زین الدین در جنگ ش��روع شود: آغاز تا پایان یک عملیات. 
عملیاتی که شاید بزرگ ترین دستاورد دفاع مقدس را رقم زد؛ 
عملیات خیبر و از اینجاست که آن روزهای غریب، به اراده 
جمعی که عاش��ق او و تمام قهرمانان دفاع  مقدس هستند، 
جنسی از نور و صدا و تصویر می  گیرد و بر پرده سینما نقش 

حماسه می زند و می شود »مجنون«.
به بهانه ساخته شدن »مجنون« که فیلمی است جدا از 
پروداکشن های معمول فیلم های جنگی و دفاع مقدسی، سراغ 
عباس نادران تهیه کننده و مهدی شامحمدی کارگردان فیلم 
رفتیم که فیلم شان را در سکوت ساختند اما کلی سروصدا 
کرده است؛ فیلمی که هنوز اکران نشده اما توجه بسیاری را 
به خود جلب کرده است؛ فیلمی که به قول کارگردانش به نظر 
می رسد »صاحب دیگری« دارد. فیلمی که امروز در جشنواره 

فیلم فجر اکران می شود.
***

 با توجه به اینکه هنوز فیلم ش�ما اکران نشده است ابتدا 
بفرمایی�د در »مجن�ون« به چه بخش�ی از زندگی ش�هید 

زین الدین پرداخته اید؟
نادران: با توجه به اهمیت و ظرافت هایی که در بحث شروع 
تا پایان عملیات خیبر وجود داشت، تلاش کردیم با استفاده 
از ظرفیت هایی که در این موضوع به لحاظ دراماتیک وجود 
داشت، به  عملیات خیبر از مقدمات تا پایان به عنوان بحث 
محوری فیلم بپردازیم و البته گاهی حسب قصه،  به پس و 
پیش این موضوع و اتفاقاتی که در این بازه در زندگی شهید 
زین الدین پیش می آید. این نکته را هم بگویم که اساسا خود 

طراحی و انجام عملیات خیبر یک اتفاق بزرگ است. 
شامحمدی: خیبر قرار بود یک عملیات هماهنگ از چند محور 
باش��د. همین ظرافت و دقت در طراحی و اجرا بود که آن را 
به یکی از بزرگ ترین دستاوردهای دفاع مقدس تبدیل کرد؛ 
اینکه ش��هید باکری  از شمال و از سوی دیگر شهید همت 
جلو بروند و  از آن  طرف حاج احمد کاظمی و در نهایت  اینها 
از محورهایی که تقریبا در زمره  س��خت ترین محورها بود، 
جل��و برون��د و در یک نقطه در جاده  بص��ره - الاماره  با هم 
دست بدهند و بصره را محاصره کنند. بصره به دلیل موقعیت 
سوق الجیشی در صادرات نفت عراق، همچنین وجود جزیره 
مجنون که منبع نفت عراق اس��ت، اگر به دست ما می افتاد 
می توانست عراق را زمینگیر کند و پای میز مذاکره بنشاند و 
جنگ تمام شود.  ما در ۲ محور به دلایلی موفق نمی شویم. 
یعنی تنها محوری که ورود می کند، شهید زین الدین است  
که چون بقیه از سایر محورها موفق به پیشروی نمی شوند، او 

هم ناچار می شود بازگردد.
نادران:  مس��اله ای که وجود دارد این است که فشار جامعه 
جهانی در آن ایام و -س��ال ۶۲- به اوج خودش رس��یده بود 
که هر طور شده باید این جنگ تمام شود و ایران قطعنامه را 
بپذیرد.  اما این درخواست جامعه جهانی در آن مقطع اصلا به 
سود ایران نبود و معنی دیگر پذیرفتن قطعنامه در آن مقطع از 
دست دادن بخش هایی از خاک کشور و قبول کردن شکست 
بود. ما در آن ایام  بدجور داغدار بودیم. اگرچه بعدها توانستیم 
از آنها  اسیر بگیریم اما در آن مقطع اسرای زیادی دست عراق 
داشتیم. آسیب جدی  دیده بودیم. مهران و نفت شهر و... هنوز 
دست عراق بود.  فشار جامعه جهانی هم روی همین حساب 
بود که اصرار داشتند همین جا جنگ تمام شود. معنایش هم 
این بود که تمام بخش هایی که در مرزها توسط بعثی ها غصب 
شده بود، به آنها برسد. می خواستند در آن موقعیت دست بالا 

را در مذاکرات داشته باشند.
این در حالی بود که ما می خواستیم پذیرش قطعنامه و پایان 
جنگ به چند چیز مشروط شود: بازگشت تمام بخش هایی از 
خاک ایران که به تصرف بعثی ها در آمده، معاوضه اسرا و آزاد 
کردن تمام آنها، همچنین مشخص شدن متجاوز و پس از آن  
پرداخت غرامت  از س��وی آغاز کننده جنگ  و... . این  اتفاق 
البته افتاد اما نه سال ۶۲ بلکه 5 سال پس از آن و درست با 
همان طراحی ای که می خواستیم در سال ۶۲ به آن برسیم. 
یعنی اگر سال ۶۲ خیبر می توانست به پیروزی کامل برسد، 
ما می توانس��تیم با اطمینان از پذیرفته شدن شرط های مان 
توسط صدام پای میز مذاکره برویم و با دست بالا مانع ادامه 
جنگ شویم اما این اتفاق نیفتاد و بعد ها آنها مجبور شدند 

قطعنامه  598 را بپذیرند.
 چرا فیلم را در جنوب س�اختید و مثلا در ش�هرک دفاع 

 مقدس کار را جلو نبردید؟
نادران: ما در پیش تولید به این جمع بندی رسیدیم که اگر 
دنبال نشان دادن تصویر دقیقی از زندگی شهید زین الدین 
باش��یم، باید جایی برویم که بشود تصویر را ساخت. در غیر 
این صورت حاصل کار چیزی نخواهد بود که حاضر باش��یم 
ساخت این کار را قبول کنیم. حتی به شهرک دفاع  مقدس هم 
رفتیم؛ نه یک بار که چند بار اما در نهایت می شد یک تله فیلم 
از آن درآورد. حتی یک لانگ شات نمی توانستیم دربیاوریم.

شامحمدی: آنجا آنقدر پر شده از فیلم ها و کارهای مختلف که 
اصلا نمی شود یک لوکیشن خوب ساخت؛ این طرف 10 تا 
سریال، آن طرف چندین فیلم و... حتی گاوداری های اطراف 
و نزدیک آنجا هم خودش یک مکافات دارد. یعنی دوربین را 

هرجایی که بگذاری گاوداری معلوم است.
 ب�ا این اوصاف فیلمبرداری را در جنوب انجام دادید؛ آنجا 

فیلمبرداری راحت تر بود؟
نادران: اصلا! شاید حتی سخت تر هم بود. چون می خواستیم 
تصویری بکر و درست از داستان نشان دهیم، تصمیم گرفتیم 
فیلم را در جنوب فیلمبرداری کنیم. هر چند فیلمبرداری در 

آنجا هم چالش های جدی خودش را داشت. 
 چه چالش هایی؟ 

نادران: جدا از هماهنگی ها و موردهایی از این دست، مثلا در 
آبادان اگر می خواستیم کمی زمین را بکنیم، آب بالا می آمد. 
چون خاک اشباع شده است. ما باید برای ساختن کانال یک 
مسیر س��خت را طی می کردیم. حدود 100 کامیون نخاله 
آوردیم و روی زمین ریختیم ۲00 کامیون خاک هم آوردیم 
و  روی آن ریختیم. بعد همه را کوبیدیم و سفتش کردیم و 
گسترش دادیم که تا ارتفاع ۳ متری کندیم که بشود شبیه 

کانال.
 پس اصرار بر فیلمبرداری در آنجا برای چه بود؟

شامحمدی: با این همه باز هم اصرار داشتیم در جنوب باشیم، 
چون در آنجا دست کم می توانستیم 4 لانگ شات یا استریم 
لانگ خوب  بگیریم. این را هم بگویم که همین حالا لوکیشنی 
که ما برای »مجنون« ساختیم توسط فیلم های دیگر در حال 
استفاده است و ما در واقع باعث شکل گرفتن یک لوکیشن 
بویژه برای فیلم های جنگی با این حال و هوا شدیم. البته در 
پیش تولید قرار بود اوج و سپاه خوزستان، منطقه لوکیشن ما 
را به عنوان شهرک سینمایی نگاه دارند اما با توجه مشکلات 
زیادی که در آن منطقه وجود دارد، همچنان محقق نش��ده 

است. 
 اصلا چرا سراغ این فیلم و این قصه رفتید؟

نادران: هنوز خیلی از مردم ش��خصیت ها و قهرمانان جنگ 
را نمی شناسند. از شهید همت و خرازی تا شهید کاظمی و 
خیلی های دیگر. نقش آنها در جنگ را هنوز فقط به صورت 

فرعی توانسته ایم به تصویر بکشیم. شاید یک درصد از قهرمانان 
دفاع مقدس مان را هنوز نتوانس��ته ایم خوب و درست نشان 
دهیم. این برای من که فیلم س��اختن را ت��ا اندازه ای بلدم، 
وظیف��ه ای می آورد و اگر به این وظیفه نتوانم عمل کنم، به 
خودم و وجدانم نمی توانم جواب بدهم. ما با وجود این همه 
قهرمان های بس��یار بزرگ که دنیا را متعجب می کند، هنوز 
سراغ معرفی آنها نمی رویم و برای شان فیلم نمی سازیم اما در 
بسیاری از کشورها بدون اینکه قهرمان خاصی داشته باشند، 
چنان با تخیل شان قهرمان و سوپر هیرو می سازند که خیال 

می کنید واقعی ترین قهرمانان هستند. 
 نظرتان درباره بازی های فیلم چیست؟ چرا از سوپراستارها 

استفاده نکردید؟
ش�امحمدی: ما در این فیلم ش��رایط خاصی داشتیم که از 
فیلم ه��ای معمول متفاوتش می ک��رد. یعنی با فیلمنامه ای 
مواجه بودیم که همه شخصیت های اصلی آن به یک اندازه 
نقش و بازی داش��تند. در این فیلم شخصیتی به نام مهدی 
زین الدین داریم که فرمانده است و همچنین برادر و همسر 
و چند شخصیت دیگر که جذب زین الدین می شوند و فیلم 
ب��ا آنها جلو می رود. همه آنها هم ب��ه اندازه هم نقش دارند. 
البته شخصیت زین الدین به دلیل اینکه فیلم با محوریت او 
جلو می رود، کمی با بقیه شخصیت های فیلم متفاوت است. 
ش��خصیتی است که دوربین با اوست و تاثیر گذاری او بیش 
از دیگران است اما برادر شهید زین الدین و دیگر شخصیت ها 
اندازه نقش شان یکی است؛ از حسام منظور تا بهزاد خلج و 
دیگران. یا مثلا در این فیلم یک شخصیت داریم به نام »جواد 
دل آذر« که قمی و بسیار محبوب بود میان قمی ها. او واقعا 
نقش مهمی بر عهده داشت و محمد رسول صفر بخوبی از پس 
ایفای نقش او برآمد. با این اوصاف و در شرایطی که سوپراستار 
و ستاره ها دنبال نقش های پررنگ هستند، استفاده از ستاره ها 
سخت می شود. بازیگری وجود نداشت که بررسی نکرده باشیم 
اما واقعا هرکدام از آنها شرایطی داشتند که به داستان فیلم ما 
نمی خورد یا مثلا با تیم های خاصی کار می کردند یا فیلمنامه و 

اندازه نقش را قبول نمی کردند و کلی از این ماجراها.
نادران: خدا را شکر اتفاقی که در مجنون افتاد اینکه کارگردانی 
بسیار خوب شده و اصلا شبیه تیپ فیلم اولی ها نیست. مهدی 
می دانست از فیلم چه می خواهد. سجاد بابایی هم از همان 
ابتدا خودش را به مهدی سپرد که به جایی ببرد که قرار بود 

مهدی زین الدین فیلم برسد.
 فیلمنامه را مشارکتی نوشتید یا خودتان طراحی، دیالوگ ها، 
خط قصه و... را انجام دادید؟ چون عمده مشکل سینمای ما 

همین است.
شامحمدی: ابتدا قرار بود کار را به شیوه داکیودرام کار کنیم 
که از سیما پخش شود. به این دلیل از حدود ۲ سال و نیم 
قبل شروع به پژوهش کردیم اما در میانه راه بنا شد به دلایلی 
کار را به شکل فیلم سینمایی انجام دهیم. همان اول هم چون 
پژوهش را داشتیم، می شد بسادگی فهمید باید برویم سراغ 
زمستان ۶۲. این بود که من این برش را برداشتم و چند قصه 
کوچک و بزرگ پس و پیش از این زمان را که درام بیشتری 
داشت به آن اضافه کردم و همه را چیدیم و تبدیل شد به یک 
فیلم با محوریت یک عملیات بزرگ و یک شخصیت قهرمان 
عجیب و بعد هم همه را آماده کردیم برای فیلمنامه نویس. 
از دوستان زیادی برای نوشتن کار دعوت کردیم. حتی آنها 
که سیمرغ گرفته بودند اما در نهایت به نتیجه ای نرسیدیم. 
شاید چون انگیزه آنها چیزی نبود که ما نیاز داشتیم. تا اینکه 
علیرضا محصولی که او هم قرار بود نخستین کار سینمایی اش 
را بنویسد، آمد و دیدم او همانی است که می خواهیم. البته 

عباس نادران و آقای عسگری، مشاور 
فیلم هم وقت بسیار زیادی در 

زمان نوش��ته شدن فیلمنامه گذاشتند و تاثیر بسیار زیادی 
داشتند.

 ویژگی مهم فیلمنامه را چه می دانید؟
شامحمدی: فیلمنامه کرونولوژیک و بسیار ساده است. به دلایل 
مختلف از جمله علاقه خودم و همچنین مسیری که ابتدا قرار 
بود به شکل فیلم هایی نزدیک به مستند ساخته شود، ما تمی را 
انتخاب کردیم که اگرچه در ظاهر اثری از سینمای مستند در 
کار نمی بینید اما فیلم تا اندازه زیادی وامدار سینمای مستند 
است. در نوع روایت و سایر موارد نیز همین مورد صادق است. 
در واقع فضای این فیلم تا اندازه بسیار زیادی مخاطب را به یاد 
فیلم های سینمایی جنگی دهه 70 و مستندهای آن مقطع 
می اندازد. پیچیدگی روایت ندارد. قصه سرراست دارد و مقطع 
محدودی را محور قرار داده است. در این فیلم و در روایت و 
قصه گویی آن تلاش کردیم از آرتیست بازی فاصله بگیریم و 

دنبال روایتی ساده و یکدست برویم. 
 چه انتقادهایی درباره فیلم شنیده اید؟

شامحمدی: نقد مثبت و منفی برایم زیاد فرستادند و خواندم، 
نظ��رات مغرضان��ه هم زیاد بود که اصلا مهم نیس��ت. برای 
مثال دوس��تی که اتفاقا رفیق بنده اس��ت و ظاهرا از قبل با 
تهیه کننده کار مشکل دارد چیزی نوشته و اصرار دارد وایرال 
شود. او می گوید این فیلم تقلیدی از فیلم »موقعیت مهدی« 
و »ایستاده در غبار« است. بنده در کار تلاشم این بود که در 
فاصله گرفتن از این س��اختار ایده هایی را که داشتم بتوانم 
پیاده و از قابلیت این کار استفاده کنم اما مطلقا به این سمت 
نرفتم و دلیلش هم این بود که فضای متفاوتی خلق شود و در 
عین حال باورپذیری اش آدم ها را یاد فضای سینمای مستند 

بیندازد، نه عناصر مستند.
نکته بعد اینکه به لحاظ پرداختن به کاراکترها، میزانسن ها، 
دکوپاژها، بازی ها، دیالوگ ها، روند پیشرفت قصه مجنون هیچ 
ربطی به روایت و پرداختن کاراکترها در »موقعیت مهدی« و 
»ایستاده در غبار« ندارد. بخشی از نقدهای مغرضانه آدم ها به 
خاطر جهت گیری های مختلف است که بماند اما این قضیه 

خیلی اعصاب مرا خرد کرد.
نکته دیگری هم که می خواس��تم بگویم این اس��ت که 
هلیکوپتر ترابری در زمان جنگ فقط شنوک بوده یا همان 
هلیکوپترهای دوملخی که آمریکایی هستند و از قبل باقی 
مانده و خیلی هم کارایی داش��ته است. در عملیات خیبر و 
جزیره مجنون هم بس��یار کاربردی بوده که بعد از قایق ها، 
جابه جایی های ما با این هلیکوپتر انجام می شد. با تمام تلاشی 
که کردیم برای فیلم مان به خاطر لجبازی ها و سلیقه بعضی 
سازمان ها، این هلیکوپتر را به ما ندادند و ما به ناچار از هلیکوپتر 
ترابری »میل« که روسی است، استفاده کردیم. این هلیکوپترها 
اواخر دهه 70 وارد ایران شده و در زمان جنگ وجود نداشتند. 
مجبور شدم از این هلیکوپتر استفاده کنم، چون نمی توانستم 
پلان های مربوط به هلیکوپتر را حذف کنم. حالا این ش��ده 
دستاویز عده ای که مغرضانه فیلم را می بینند. آنهایی که فکر 

می کنند شهدا و تمام امکانات فقط برای آنهاست.
 مهم ترین ویژگی فیلم را چه می دانید؟

نادران: من اهل شعار دادن نیستم و خیلی هم اهل تشرع نمایی 
نیستم اما واقعا حضور شهید زین الدین را در تمام کار حس 
می کردم و هنوز هم حس می کنم. به صورتی که شک ندارم 
هیچ کدام از ما صاحب فیلم نیس��تیم و »مجنون« صاحب 
دیگری دارد که از همان آغاز مراقب ساخته شدن کار بوده 
و همه چیز را خود او هدایت کرده اس��ت. من هم خودم را 
س��پردم به او و تلاش کردم کم نگذارم و تا آنجا که در توان 

دارم، کارم را به بهترین شکل انجام دهم.
شامحمدی: ۲5 بهمن پارسال که فیلم را کلید زدیم، باورمان 
نمی ش��د این فیلم حتی به فیلمبرداری برس��د. ۳-۲ بار در 
پیش تولید به تعطیل شدن رسیدیم؛ از اذیت کردن دیگران 
و مناسب نبودن شرایط و پروداکشن و... فیلم به صورتی بود 
که ما با همه ارگان ها به نوعی نقاط مشترک داشتیم. از نیروی 
دریایی و زمینی و جهاد کشاورزی و خلاصه خیلی مراکز و 
دستگاه ها و هربار از جایی کار به نشدن می رسید؛ آنقدری که 
ما ۲ تایی رفتیم و از خود شهید خواستیم کمک مان کند. در 
شرایطی که مستاصل شده بودیم، از شهید خواستیم اگر راضی 
نیست این فیلم را بسازیم خودش کاری کند که ساخته نشود، 

نه اینکه بدترین گره ها یک باره 
در شرایط عجیبی باز شود.

روز پنجم جشنواره فجر و داستان قهرمان خیبر، شهید  زین الدین 
گفت وگوی »وطن امروز« با تهیه کننده و کارگردان فیلم

»مجنون« با من

فرهنگ و هنر
حضرت امام حسن مجتبی)ع(: 

بین حق و باطل به اندازه 4 انگشت فاصله است، آنچه با چشمت 
بینى، حق است و چه بسا با گوش خود سخن باطل بسیارى را 

بشنوى. 

دوشنبه 16 بهمن 1402
وطن امروز     شماره 3972

امینی: 
 شرایط برای همه هنرمندان 

یکسان و عادلانه است
مجتبی امینی دبیر چهل ودومین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر در حاشیه برگزاری این رویداد در برج میلاد در 
میان خبرنگاران اظهار کرد: قطار چهل ودومین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر به حرکت درآمد و وارد فصل جدیدی 
از سینمای ایران شد؛ جشنواره امسال هم در خانه جشنواره 
که خانه منتقدان و اصحاب رسانه بود و هم در سینماهای 
مردمی بسیار پر رنگ و پررونق برگزار شد. در روز اول به 
سانس های فوق العاده رسید که این اتفاق بسیار بی نظیر بود. 
وی ادامه داد: با توجه به آثار متنوعی که در ژانرهای 
مختلف جش��نواره حضور دارند، جشنواره امسال در اوج 

است. سبد جشنواره چهل ودوم بسیار پربار است. 
دبیر چهل ودومین جشنواره فیلم فجر با اشاره به حواشی 
به وجود آمده برای فیلم »بی بدن« گفت: هنرمندان اینجا 
صاحب خانه هستند. ما برای همه آنها کارت صادر کرده ایم 
و می توانند اینجا حضور داشته باشند. شرایط برای همه 
هنرمندان یکسان و عادلانه است و ما برای همه آنها احترام 
قائلیم. درخواست بنده از فیلمسازان این است زمانی که 

هیات انتخاب تصمیمی می گیرند به آن احترام بگذارند.
وی افزود: از اهالی رسانه تشکر می کنم که با جدیت 
پیگیر اخبار جشنواره هستند. هر جشنواره  ضوابط خاص 
خود را دارد که بر اساس آیین نامه صاحبان کار آثار را ارائه 
می دهند. زمانی که اثری در جشنواره ورود می کند باید 
به قوانین آن احترام گذاشته شود. امسال 10۶ اثر مطالبه 
حضور در جشنواره را داشتند که اتفاق بزرگی برای صنعت 
سینماست. هیات انتخاب بخش نگاه نو و فیلم اولی ها را به 
جشنواره بازگرداندند. 11 فیلم اولی باید در بخش نگاه نو 

انتخاب می شد که ما یک اثر به آن اضافه کردیم. 

رونمایی از پوستر فیلم سینمایی 
»پرویز خان«

همزمان با استقبال مردم از فیلم سینمایی »پرویز خان« 
به نویسندگی و کارگردانی علی ثقفی و تهیه کنندگی عطا 
پناهی در سینماهای جشنواره فیلم فجر، از پوستر این فیلم 

با طرحی از محمد یاسینی رونمایی شد.
سعید پورصمیمی، مریم س��عادت، خسرو احمدی، 
حمیدرضا پگاه، بهنام تشکر، علی باقری، المیرا دهقانی، 
مهدی قربانی، یاس��ین مس��عودی، محمد صادق ملک، 
نیما نادری، روزبه رئوفی، یدالله شادمانی، مهدی فریضه، 
منوچهر علیپور، امیر دانشجو، سیدابوالفضل موسوی، نصیر 
ساکی، امیرمهدی کوشکی، اسکندر کوتی و علی فرحناک 
بازیگران این فیلم سینمایی هستند. این فیلم سینمایی که 
محصول سازمان هنری - رسانه ای اوج با حمایت وزارت 
ورزش و جوانان اس��ت، درباره استاد پرویز دهداری یکی 
از متفاوت ترین مربیان بزرگ تیم  ملی فوتبال ایران است.

حرکت دوباره »چرخ« در شبکه 4
همزمان با چهل وپنجمین س��الگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی، برنامه  تلویزیونی »چرخ« پخش خود را در فضایی 
متفاوت آغاز خواهد کرد. این برنامه که روزهای یکشنبه، 
دوشنبه و سه شنبه از ساعت 19 از شبکه  4 سیما پخش 
می شود، در دهه  فجر به صورت ویژه  پرونده  دستاوردهای 
حوزه  نظامی، صنعت نفت و پتروشیمی، صنعت هسته ای، 
فناوری نانو در پزش��کی، واکسن سازی در ایران و حضور 
ایران در المپیادهای علمی را بررسی خواهد کرد. اجرای 

این برنامه را سیاوش عقدایی بر عهده دارد.

بوشهر میزبان نمایشگاه شانزدهمین 
جشنواره هنرهای تجسمی فجر

نمایشگاه »تجسم هنر« شانزدهمین جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر در نگارخانه مجتمع فرهنگی - هنری 9 دی 
استان بوشهر افتتاح شد. عبدالرحیم افروغ، مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان در آیین گشایش نمایشگاه »تجسم 
هنر« این استان بیان کرد: با توجه به جایگاه و نگاه ویژه به 
هنر، هنرمند و انقلاب اسلامی، سالانه شاهد اجرای برنامه ها 
و جش��نواره های متعددی با محوریت فجر و با همکاری 
انجمن های فرهنگی و هنری در استان هستیم. او افزود: 
همزمان با سومین روز از بهار 45 انقلاب اسلامی، نمایشگاه 
»تجسم هنر بوشهر« در نگارخانه مجتمع فرهنگی - هنری 
9 دی بوشهر گشایش یافت. در این نمایشگاه 40 اثر فاخر 
و ماندگار از 9 هنرمند برجسته استان به مدت 5 روز در 
معرض دید عموم قرار گرفته است. در دهه مبارک فجر و 
تا پایان این ایام فرخنده ۲ جشنواره ملی فرهنگی و هنری 
دیگر در استان برگزار خواهیم کرد. برگزاری جشنواره های 
فرهنگی - هنری فجر در دورافتاده ترین نقطه کشور اتفاق 
مهمی است که به برکت انقلاب اسلامی در حال اجراست 

و نشاط و امیدآفرینی را در جامعه ترویج می دهد. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر ضمن 
تقدیر از هنرمندان حوزه های مختلف جامعه در تولید آثار 
فاخر و زیبا، ابراز امیدواری کرد که بتوانیم با برگزاری این 
جشنواره ها هنرمندان را در عرصه های ملی و بین المللی 
معرفی کنیم. سعیده حسنی، دبیر هنری بخش »تجسم 
هنر« استان بوشهر نیز در این آیین گفت: 40  اثر هنری 
در بخش های کاریکاتور، رسانه های هنری دیجیتال، پوستر، 
نقاشی، تصویرسازی، خوشنویسی، نقاشی خط، عکاسی و 
هایپررئال در این نمایشگاه به نمایش درآمده است.  حسنی 
اظهار کرد: آثار ارائه شده از هنرمندان سراسر استان مانند 
علیرضا احمدی خرم، علی جوانمرد، غزاله دنیوی، رخساره 
ملکی، فاطمه ابراهیمی، احمد عرب، زینب احمدی فرد، علی 
نازکسرایی و علی نصوری است. او افزود: کارگاه آموزشی 
نقاشی مدرن با حضور مریم خلیفه و باغ چوبی با حضور 
نرجس نیکفرجام از دیگر برنامه های نمایشگاه »تجسم هنر« 
بوشهر است. حسنی ادامه داد: از اهداف برپایی نمایشگاه 
می توان به شناس��ایی استعدادها و ظرفیت های جوان و 
نوجوان و تشویق به فعالیت در حوزه هنرهای تجسمی و 
معرفی آثار فاخر هنرمندان استان اشاره کرد. دبیر هنری 
جشنواره هنرهای تجسمی فجر در استان بوشهر و عضو 
انجمن هنرهای تجسمی این استان در پایان عنوان کرد: 
هنرمندان استان ما در حوزه هنرهای تجسمی از بهترین ها 
هستند که برگزاری این رویداد می تواند نقش بسزایی در 

معرفی آنها ایفا کند.
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